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سردی زمستان به بیت کوین رسید
بیت کوین همچنــان در کانال زیر ۴۲ هزار دلار دســت و پا می زند زیرا ترس 
شدید بازار رمزارزها را فرا گرفته است و تحلیلگران به افت تا ۳۸ هزار دلار اشاره 
می کنند.به گزارش ایسنا به نقل از کوین تلگراف، تحلیلگران هشدار می دهند که 
بیت کوین ممکن است قبل از یک شکست نهایی به ۳۸ هزار دلار کاهش یابد.
بســیاری از دارندگان رمزارز که از عدم موفقیت پایان سال ۲۰۲۱ ناامید شدند 
انتظار شــروعی تازه در ســال ۲۰۲۲ دارند اما از نظر تاریخی ماه ژانویه معمولا 
برای بیت کوین ضعیف و کاهش ســرعت پیشرفت نقدینگی جهان و انتظارات 
پوشش محدودتر اولین عرضه منفی برای بیت کوین است.بر اساس گزارش دلفی 
دیجیتال، بازار ارزهای دیجیتال با ضعف مواجه شد زیرا ارزش بیت کوین کاهش 
یافت و فشــار اضافی را بر بازار ارزهای دیجیتــال وارد کرد.دلفی دیجیتال به 
کاهش رشد نقدینگی جهانی و انتظارات سیاست سخت تر به عنوان منبع اصلی 
مخالف برای بیت کوین اشــاره و تاکید کرد کــه این عوامل همچنین منجر به 
ضعف در بازار ســهام شده است و به نظر می رسد به شدت با قیمت همبستگی 
دارد.دلفی دیجیتال گفت: یکی دیگر از منابع شناسایی شده، کمبود نقدینگی در 
بازارهای دائمی و آتی همراه با کاهش بهره باز بیت کوین در دو ماه گذشته بود.

در بیشــتر موارد، انقباض قیمت، ناشی از مشکلات نقدینگی در بازار فیوچر بود 
که باعث یک سری انحلال ها شد و ضعف قیمت اولیه بیت کوین را تشدید کرد.

عبور ضریب نفوذ اینترنت سیار از ۱۰۹ درصد 
بررســی آخرین آمار حوزه فناوری اطلاعات حکایــت از ضریب نفوذ ۱۰۹.۲۷ 
درصدی ارتباطات ســیار و ۱۶۱.۶۷ درصدی ضریب  نفوذ تلفن همراه در کشور 
دارد.به گزارش ایرنا، با توســعه زیرســاخت های ارتباطی و تغییر سبک زندگی 
مردم جهان، اســتفاده از تلفن همراه به ویژه در یک و نیم ســال گذشته و به 
واســطه شیوع کرونا، شدت گرفت.اکنون در کشــور ۱۳۵ میلیون و ۸۸۹ هزار 
و ۴۲۴ مشــترک تلفن همراه هســتند که ضریب نفوذ این دســتگاه در کشور 
را بــه ۱۶۱.۶۷ درصد رســانده اند.آخرین گزارش آمــاری از بخش ارتباطات و 
فناوری اطلاعات کشــور که توسط سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی 
منتشر شده، نشان می دهد مانند گذشته در بخش اینترنت سیار با ضریب نفود 
۱۰۹.۲۷ درصد و ۹۱ میلیون و ۸۴۴ هزار و ۲۸۱ مشــترک، رشــد مناسبی را 
شاهد بودیم. اما جمع پهن باند ثابت با ۱۰ میلیون و ۸۹۵ هزار و ۷۵۹ اشتراک، 
ضریب نفوذ را به حدود ۱۲.۹ درصد رســانده است اما این عدد نشان می دهد، 
توسعه پهن باند ثابت به دلایل مختلف هنوز به نتیجه نقطه ایده آل نرسیده است 

و باید برای آن چاره اندیشی کرد.

تب صعود قیمت نفت تندتر شد
قیمت نفت در معاملات روز چهارشــنبه بازار جهانی در پی مسدود شدن یک 
خط لوله از عراق به ترکیه و افزایش نگرانی ها نسبت به تشدید محدودیت عرضه، 
برای چهارمین روز متوالی افزایش یافت و به بالاترین رکورد هفت ســال اخیر 
صعود کرد.به گزارش ایســنا، بهای معاملات نفت برنت یک دلار و چهار سنت 
معادل ۱.۲ درصد افزایش یافت و به ۸۸ دلار و ۵۵ ســنت در هر بشــکه رسید 
و به رشــد ۱.۲ درصد معاملات روز گذشته افزود. بهای این معاملات تا مرز ۸۹ 
دلار و پنج ســنت هم پیش رفت که بالاترین قیمت از ۱۳ اکتبر ســال ۲۰۱۴ 
بود.بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت آمریکا یک دلار و ۱۵ سنت معادل 
۱.۴ درصد افزایش پیدا کرد و به ۸۶ دلار و ۵۸ ســنت در هر بشکه رسید و به 
رشــد ۱.۹ درصدی روز سه شنبه افزود. شاخص نفت آمریکا ابتدای معاملات تا 
رکورد ۸۷ دلار و هشت سنت پیشروی کرده بود که بالاترین قیمت از ۹ اکتبر 
سال ۲۰۱۴ بود.شــرکت بوتاس ترکیه روز سه شنبه اعلام کرد جریان نفت در 
خط لوله کرکوک-سیهان را پس از وقوع یک انفجار در این سیستم قطع کرده 
است. علت این انفجار هنوز مشخص نیست.این خط لوله نفت عراق را که دومین 
تولیدکننده بزرگ عضو اوپک است برای صادرات به بندر سیهان ترکیه منتقل 
می کند. توقف جریان نفت این خط لوله در شــرایطی روی داده که تحلیلگران 
کمبود عرضه در سال ۲۰۲۲ را پیش بینی می کنند که تا حدودی به دلیل تاب 
آوری بهتر از حد مطلوب تقاضا در برابر شــیوع کرونای امُیکرون بوده و بعضی 
از آنها انتظار دارند نفت ۱۰۰ دلاری برگردد.مســائل ژئوپلیتیکی در روسیه که 
دومین تولیدکننده بزرگ نفت جهان اســت و امارات متحده عربی که سومین 
تولیدکننده بزرگ عضو اوپک است، به نگرانیهای عرضه افزوده شده است.امارات 
متحده عربی روز سه شنبه خواستار نشست شورای امنیت سازمان ملل متحد 
برای محکومیت حمله روز دوشــنبه انصارالله یمن به ابوظبی شد.در این بین، 
نیروهای روسیه در مرز با اوکراین مستقر شده اند. کاخ سفید این بحران را فوق 
العاده خطرناک خواند و اعلام کرد روسیه در هر مقطعی ممکن است حمله کند.
افزایش تنشها چشم انداز اختلالات عرضه را تقویت کرده و همزمان اوپک پلاس 
برای افزایش تولید مطابق با ســهمیه توافق شده دچار مشکل شده است.ادوارد 
مویا، تحلیلگر شــرکت OANDA در یادداشتی نوشت: اوپک پلاس نتوانسته 
اســت اهداف تولید را محقق کند و اگر تنشهای ژئوپلیتیکی تشدید شود، نفت 
برنت به تلاش زیادی برای صعود به ۱۰۰ دلار در هر بشکه نیاز نخواهد داشت.

به گفته ویویک دهار، تحلیلگر کالای بانک کامن ولث، مصرف ســوخت جت با 
رشد پروازهای بین المللی افزایش پیدا می کند و همزمان ترافیک جاده ای بسیار 
بالاتر از مدت مشــابه سال گذشته اســت. محدودیتهای عرضه اوپک پلاس و 
افزایش تقاضای جهانی برای نفت احتمالا قیمت ها را در ماه های آینده پشتیبانی 
خواهد کرد.مقامات اوپک به رویترز اعلام کردند با تداوم احیای تقاضا و ظرفیت 
محدود اوپک پلاس برای افزایش تولید، روند افزایشی نفت ممکن است در چند 
ماه آینده ادامه پیدا کند و قیمت ها ممکن اســت مرز ۱۰۰ دلار در هر بشکه را 
بشکند.بر اســاس گزارش رویترز، وزارت انرژی آمریکا روز سه شنبه اعلام کرد 
ســواپ ۴۰۰ هزار بشــکه نفت از ذخایر استراتژیک نفت و عرضه آن به شرکت 
بازرگانی و فروش آتلانتیک که زیرمجموعه شرکت توتال انرژیز است را تصویب 
کرد. این پنجمین ســواپ نفت از زمان اعلام برداشت از ذخایر استراتژیک نفت 
توسط بایدن در نوامبر برای پایین بردن قیمتهای سوخت است. شرکتهایی که 
از ذخایر اســتراتژیک نفت دریافت می کنند، باید آن را بعلاوه میزان اضافی به 

عنوان بهره برگردانند.

صعود بی جان بورس

هرچند که روند حرکت شاخص کل بورس روزگذشته صعودی بود اما  شاخص 
کل با معیار هم وزن و شــاخص کل فرابورس همچنان نزولی ماندند.به گزارش 
ایســنا، شاخص کل بورس روز چهارشــنبه با ۳۵۳۹ واحد افزایش در رقم یک 
میلیون و ۲۷۹ هزار واحد ایستاد. این درحالی لست که شاخص کل با معیار هم 
وزن ۱۳۸۵ واحد کاهش یافت و رقم ۳۳۵ هزار و ۶۴۳ واحد را ثبت کرد در این 
بازار ۳۰۱ هزار معامله به ارزش ۲۹ هزار و ۵۹ میلیارد ریال انجام شد.ملی صنایع 
مس ایران نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر منفی و در مقابل پالایش نفت 
بمدرعباس، پالابش نفت اصفهان، معدنی و صنعتی گل گهر، معدنی  وصنعتی 
چادر ملو، پالایش نفت تهران و پتروشیمی نوری نسبت به سایر نمادها بیشترین 

تاثیر مثبت را روی بورس گذاشتند.
کل فرابورس روزی پرنوســان پشت سرگذاشــت و  در ساعات میانی معاملات 
تا ۱۷ هزار و ۶۳۵ واحد هم ســقوط کرد امــا در نهایت با ۱۲ واحد کاهش در 
رقم ۱۷ هزار و ۶۴۲ واحد ایســتاد.در ایــن بازار ۱۳۸ هزار معامله به ارزش ۳۰ 
هزار و ۶۱۶ میلیارد انجام شد.شــرکت آهن و فولاد ارفع، سنگ آهن گهرزمین، 
پتروشقمی زاگرس و بیمه پاسارگاد نسبت به سایر نمادها تاثیر منفی و در مقابل 
پالایش نفت لاوان صنعتی مینو و تولیدات پتروشیمی قائد بصیر نسبت به سایر 
نمادها بیشــترین تاثیر مثبت را روی فرابورس گذاشتند.در بازار روزگذشته ۵۵ 
نماد بــا ارزش ۱۳۵۲ میلیارد ریال  صف خریــد و ۱۰۵ نماد به ارزش ۲۹۹۲ 

میلیارد ریال صف فروش بودند.

اخبار کوتاه

بازار انرژی

بورس

گروه اقتصادی- محمد سیاح: سریال بازگشت محصولات 
کشاورزی صادراتی ایران از سمت کشورهای مختلف مقصد 
صادراتی ایران؛ موضوعی نیســت که قابل انکار باشد و در 
چند ماه اخیر،این اتفاق بارها رخ داده و جنجال های زیادی 
به راه انداخته است. با اینکه اوایل بروز این اتفاق مسئولان 
ســموم وارد شــده از چین را علت آن عنوان کردند اما با 
مسلط شدن برخی مسئولان به ناکامی های مدیریتی خود 
حالا از موضــع دیگری وارد این موضوع شــدند و آن هم 
مثل همیشه تمرکز روی تبلیغات منفی دشمنان علیه ایران 
در موضوع محصولات کشاورزی است.هند و امارات، کیوی 
ایران را به دلیل وجود نوعی آفت )شپشک( از ایران توقیف 
کردند و روسیه هم چندی پیش واردات فلفل ایرانی به این 
کشور را به دلیل اســتفاده از چهار نوع سم شناخته نشده 
ممنوع اعلام کــرد. اوایل آذر هم ۵۸۸ اصله نخل صادراتی 
مناطق جنوب ایران به علت »عدم تائید گواهی های بهداشت 
ایران« از قطر برگشت خورد. این روند ادامه داشت تا اینکه 
برگشت سیب زمینی های ایران از ترکمنستان و ازبکستان 
که مقامات مســئول علت آن را وجود خاک همراه ســیب 
زمینی اعلام کردند خبرســاز شد.عراق هم به تازگی ۲۰۰ 
کامیون محموله گوجه فرنگی را نپذیرفت و در ادامه معدوم 
سازی فلفل های وارداتی از ایران در جمهوری آذربایجان که 
مبتلا به نوعی ویروس بوده؛ پازل شک و شبهه ها به استفاده 

از سموم بسیار خطرناک در کشاورزی ایران را کامل کرد.
نگرانی ها از وجود ســم در محصولات کشــاورزی افزایش 
یافت و مســئولان به جای چاره اندیشی در این مورد صرفا 
به آرام ســازی از طریق گفتار درمانی پرداخته و ضمن رد 
هرگونه وجود ســم در محصولات کشــاورزی آنها را سالم 
دانســته و نقص سیستم های بهداشــتی کشورهای مقصد 
را عامل این اتفاق دانســتند درحالیکه کارشناســان علت 
این موضوع را واردات کودها و ســم قاچاق یا درچه ســوم 
و چهــارم از چین اعلام کردنــد! محمدرحیم نیازی، عضو 
هیات مدیره انجمن ملی سیب زمینی، با اشاره به »تقلب« 
در تولید و کیفیت ســموم چینی گفته است که »مافیای 

اقتصادی« برای متوقف کردن صادرات غیرنفتی و بی اعتبار 
کردن محصولات داخلی برنامه ریزی کرده اند.رئیس انجمن 
واردکنندگان ســم و کود هم اعلام کرده بود که ۲۳ درصد 
از سموم مصرف شــده در کشور که بیشتر آن از چین وارد 
می شــود، »پرخطر« است.محمدرضا بهزادیان، عضو هیات 
نمایندگان اتاق تهران، با اشاره به محدودیت واردات سموم 
باکیفیت اروپایی به ایران، اعلام کرد: »تا دو ســال گذشته 
کشاورزان قادر بودند از محصول باکیفیت اروپایی استفاده 
کنند، اما پس از نشســت تولیدکنندگان داخلی ســموم با 
وزارت کشاورزی، تصمیم گرفته شد که این سموم در ایران 
تولید شــود و عملا مانع واردات این محصول شــدند، اما 
هیچ گاه تولیدکنندگان داخلی نتوانستند سمومی با کیفیت 

اروپایی در کشــور تولید کنند.«با این حال این محصولات 
با وجود سم و ویروس و انگل و صد عارضه دیگر نه معدوم 
شــدند و نه جمع آوری بلکــه در بازار داخلــی به مصرف 
می رســند و این نکته ای است که بســیاری از کارشناسان 
سلامت و کشاورزی و حالا مردم برخلاف مسئولان وزارت 
جهاد کشاورزی و وزارت بهداشت نگران آن هستند! حیدر 
ساکن برجی، فعال حوزه کشــاورزی گفته است: »معمولا 
محصولات کشاورزی برگشت خورده از مقاصد صادراتی در 

داخل کشور مصرف می شوند.« 
ایــن اتفاق باعث نگرانی مردم شــده و بــه کاهش خرید 
محصولات کشــاورزی و باغی منجر شده است تا جایی که 
مصطفی دارایی نژاد، رییس اتحادیه بارفروشــان اعلام کرد 

»خبرهای بازگشــت محصولات کشــاورزی ایران در چند 
وقــت اخیر، تمایل مردم را برای خریــد میوه کاهش داده 

است.«
لاپوشانی یک واقعه

کاهش خرید مردم طبیعی اســت چراکه نگران سم هایی 
هســتند  که از طریق این محصولات وارد ســفره آنها شده 
و می شــود در مقابل مسئولان بهداشتی و درمانی و وزارت 
جهاد کشــاورزی به جای چاره اندیشی سعی در لاپوشانی 
مساله ای با این اهمیت هستند که سلامت عمومی جامعه را 
درگیر خود و وارد بحران کرده است!علیرضا مهاجر، معاون 
امور زراعت وزارت جهاد کشــاورزی گفته است: »هیچ یک 
از محصولات کشــاورزی ایران آلوده نیســتند و خبر های 
منتشر شده در خصوص آلودگی محصولات کشاورزی ایران 

تبلیغات منفی دشمنان است.«
پیش از این هم مسئولان وزارت جهاد کشاورزی که بیشتر 
به جهاد لاپوشانی شبیه هستند به تکذیب قوی این سموم 
و مشــکلات محصولات کشــاورزی پرداخته و حتی علت 
ناشناخته بودن سموم در فلفل صادراتی به روسیه را »عدم 
ثبت این چهار سم در روسیه و ناشناخته بودن برای آنها« 
توصیف کرده بودند! متاسفانه وزارت جهاد کشاورزی در این 
۴۳ سال هیچ اقدام قابل قبولی در حوزه کشاورزی نداشته 
و نــدارد و دلیل آن هم ســپردن وزارتخانه ای تخصصی به 
دست وزرایی است که برای کسب تجربه وارد آن می شوند 
درحالیکه گســتره اقدامــات و فعالیت هــا و وظایف این 
وزارتخانه به اندازه ســرزمین ایران و برای بقا و سلامت ۸۵ 

میلیون ایرانی بسیار مهم است. 
اما موضوع همیشــه مهم در ایران حفظ آبروی مسئولان و 
دور کردن آنها از گزند و انتقاد به جای قبول اشــتباهات، 
عذرخواهی و حتی استعفا و مهمتر درست کردن خطاهایی 
است که اتفاق افتاده و این روند نادرست با نهادینه شدن در 
رده های مدیریتی مختلف باعث نابودی کشاورزی و آینده 
صادراتی آن می شــود که همین الان هم همین رخداد را 

شاهد هستیم.

معاون حسابرسی سازمان امور مالیاتی گفت: در نسخه فعلی 
قانون مالیات بر خانه های خالی، بانک ها و شرکت های بزرگ 
مد نظر هســتند که ده ها مسکن خالی را در تملک دارند.
به گزارش خبرنگار مهر، حسین زمانی در نشست »پایه های 
مالیاتی در بخش مسکن، آثار و اولویت ها« با اشاره به اینکه 
اولویت اصلی مالیات در بخش مسکن، مالیات بر خانه های 
خالی اســت، افزود: در عین حال مهمترین چالش در این 
زمینه شــیوه شناســایی و اخذ مالیات بر خانه های خالی 
است. ماده قانونی دیگری که اخذ آن با چالش جدی مواجه 
اســت، مالیات بر سازندگان مسکن اســت که امکان اخذ 
آن از تمامی واحدهای مســکونی که در طول سال ساخته 

می شــوند با چالش های جدی مواجه است.وی در خصوص 
معافیت های مطرح شــده در قانون مالیــات بر خانه های 
خالی گفت: ممکن اســت انتقاداتی به این قانون در زمینه 
معافیت ها مطرح باشد. اما در وهله اول مسئله اجرایی شدن 
قانون مهم اســت و در نظر گرفتن معافیت ها صرفاً با هدف 
اینکه این قانون از مرحله تصویب عبور کند و به سلامت به 
مرحله اجرا برســد، در نظر گرفته شده است. مسئله بعدی 
اینکه در نسخه فعلی این قانون بانک ها و شرکت های بزرگ 
که ده ها مســکن خالی را در تملک دارند منظور نظر بوده 
اســت و در ادامه می توان به ســراغ دیگر گروه های هدف 
هم رفت.معاون حسابرسی ســازمان امور مالیاتی در ادامه 

گفت: مالیات بر خانه های خالی، مالیاتی برای گرفته نشدن 
است و هدف آن اتفاقاً عرضه شدن خانه های خالی به بازار 
اســت؛ نه اینکه از این محل برای دولت درآمدزایی کنیم. 
به همین دلیل مالیات ســالانه املاک که یک مالیات برای 
افزایش درآمدهای دولت اســت، نمی تواند کارکرد مالیات 
بر خانه های خالی را داشــته باشد. پیش بینی ها حاکی از 
ارائه لیســت بیش از یک میلیــون و ۱۷۰ هزار خانه خالی 
در نخســتین فهرست قطعی شناسایی شــده وزارت راه و 
شهرسازی است که شب گذشــته به سازمان امور مالیاتی 
ارسال شده است. سازمان امور مالیاتی در اطلاعیه ای اعلام 
کرد: این ســازمان بر اساس اطلاعات دریافتی از وزارت راه 

و شهرسازی )ســامانه ملی املاک و اسکان کشور موضوع 
تبصره ۷ ماده ۱۶۹ مکرر قانون مالیات های مستقیم( نسبت 
به محاســبه مالیات واحدهای مسکونی خالی موضوع ماده 
۵۴ مکرر قانون مالیات های مستقیم مصوب ۳۱ تیر ۱۳۹۴ 
اقدام و نتایج حاصل از آن را در درگاه الکترونیکی سازمان 
امور مالیاتی منتشــر کرده اســت.کلیه مالکان واحدهای 
مسکونی می توانند جهت مشاهده وضعیت مشمولیت واحد 
یا واحدهای مسکونی خود و اطلاع از میزان مالیات متعلقه 
و پرداخت آن، به درگاه ملی خدمات الکترونیک ســازمان 
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مراجعه کنند.

رد و بدل شدن خبر مربوط به ممنوعیت واردات گوشی های 
بالای ۶۰۰ دلار بار دیگر حواشی ممنوعیت ورود گوشی های 
لوکس را مطرح کرده است، اگرچه این انواع گوشی از نظر 
تامین نیاز بازار ســهم قابل توجهی ندارند ولی ارزبری آنها 
هم کم نیســت.به گزارش ایسنا، روز سه شنبه هفته جاری 
مقدسی- رئیس کل گمرک ایران- و عسگری - سرپرست 
معاون فنی گمرک- در جمع نمایندگان بخش خصوصی در 
اتاق بازرگانی حاضر شــدند، از این جلسه خبری به نقل از 
رئیس کل گمرک ایران منتشر شد مبنی بر اینکه در سال 
آینده واردات گوشــی های بالای ۶۰۰ دلار ممنوع خواهد 

بود.
 انتشــار و چرخش ایــن خبر آن هم زمانــی که هنوز در 
بودجه ســال آینده چنیــن مصوبه ای وجود نداشــته، در 
حالی می توانســت بازار موبایل را تحت تاثیر قرار دهد که 
چند ســاعت بعد گمرک ایران این خبر را تکذیب کرد.در 
همیــن رابطه گفت وگویی که ایســنا با رئیس کل گمرک 
و معاون فنی وی انجــام داد تا مبنای چنین اظهار نظری 
مشخص شــود،  با این توضیح همراه شد که آنها در جلسه 
اتاق بازرگانــی در رابطه با وضعیت درآمدی دولت صحبت 
می کرده اند و طی آن به این که در ســال آینده نحوه درآمد 
دولت از محل واردات گوشی و یا خودرو چگونه است، اشاره 

کرده و گفته اند که واردات خــودرو و موبایل های با ارزش 
بیش از ۶۰۰ دلار به سیاست های تجاری و بازرگانی دولت و 
همچنین مصوبات مجلس بستگی دارد، اما برداشت درستی 
از این اظهارات نشــده اســت.در هر صورت این که در این 
جلسه چه موضوعی مطرح شده بود و چه انعکاسی داشت و 
آیا مسائل مطرح شده به طور غیرمستقیم بیانگر ممنوعیت 
واردات گوشی های بالای ۶۰۰ دلار بوده یا خیر و برداشت ها 
چگونه بوده اســت، چندان مورد بحث نیســت، اما همین 
حواشی می تواند بار دیگر جریان ممنوعیت و یا محدودیت 
واردات انواعی از گوشــی های لوکس را به میان آورد.تیرماه 
سال گذشته بود که وزارت صنعت، معدن و تجارت )صمت( 
در مورد موضوع ممنوعیت واردات گوشی های بالای ۳۰۰ 
دلار تصمیم گیری کرد که بلافاصله بعد از انتشار این خبر، 
بازار واکنش منفی نشــان داد؛ به طوری کــه ارقام ۵۰ تا 
۶۰ میلیون تومانی هم برای برخی انواع گوشی های آیفون 
ثبت و به دنبال آن این مصوبه لغو و اجرایی نشد.این پایان 
کار نبود و دولت در بودجه ســال ۱۴۰۰ مصوبه ای گرفت 
که براســاس آن برای واردات گوشی های بالای ۶۰۰ دلار 
افزایش عوارض اعمال شد، براساس تبصره ۸ قانون بودجه، 
حقــوق ورودی واردات گوشــی های موبایل خارجی بالای 
۶۰۰ دلار با افزایش حدود دو برابری به ۱۲ درصد رســید 

که به هــر ترتیب از این محل افزایــش درآمد دولت رقم 
می خورد.اما به این بهانه، بررسی وضعیت واردات گوشی و 
ارز برای آن و البته سهم گوشی های بالای ۳۰۰ یورو قابل 

توجه است.
گزارش های گمرک نشان می دهد که همواره گوشی  موبایل 
در صدر واردات قرار داشته و حتی میزان آن بیش از حجم 
واردات تک تک کالای اساسی است،  در هشت ماهه امسال 
هشــت درصد از کل واردات به گوشــی موبایل اختصاص 
داشــته است، این در حالی اســت که ۲.۵ میلیارد دلار به 
وزن ۴۰۰۰ تن واردات گوشــی انجام شده که در مقایسه 
با مدت مشــابه سال قبل از لحاظ وزنی ۴۷ درصد و ارزش 
۱۱۱ درصد افزایش دارد.اگرچه گزارش به روز شــده ای در 
مورد جزئیات واردات گوشی براساس برندهای آن از سوی 
گمرک منتشر نشــده ولی مروری بر گزارشی که از سوی 
ارونقی-معاون ســابق فنی گمرک ایران- در مورد جزئیات 
واردات گوشــی از دو سال گذشته تا  پنج ماهه اول امسال 
منتشر شد،  نشان داد که سهم گوشی های بالای ۳۰۰ یورو 
از نظر تعداد و تامین نیاز بازار در مقایسه با سایر گوشی ها 
چندان بالا نیست ولی میزان ارز نسبت به حجم قابل توجه 
اســت.طبق این گزارش، در پنج ماهه ابتدایی سال جاری 
۷.۱ میلیون دستگاه گوشی موبایل به ارزش ۱.۱۹ میلیارد 

یورو وارد ایران شــده که از این میزان ۶.۶ میلیون دستگاه 
کمتر از ۳۰۰ یورو ارزش داشته است. 

در این بین ســهم گوشــی های  کمتر از ۱۵۰ یورو ، ۴.۴ 
میلیون دســتگاه بوده که  ۶۲ درصــد در تامین نیاز بازار 
سهم داشته است،  ارزش این گوشی ها ۳۸۰ میلیون یورو و 
مصرف ارزی آن ۳۲ درصد از کل ارز برای واردات گوشــی 
در این دوره اســت.در مورد گوشــی های ۳۰۰ یورو به بالا 
نیز حدود ۵۰۰ هزار دســتگاه در پنج ماه اول امسال وارد 
شــده که فقط هفت درصد نیاز بــازار را تامین می کند و 
ارزش مجموع آن ۳۶۰ میلیون یورو بوده اســت. به عبارتی 
گوشــی های بالای ۳۰۰ یورو حدود ۳۰ درصد منابع ارزی 
خرج شده برای گوشی را به خود اختصاص داده است.اما در 
سال ۱۳۹۹ مجموع واردات گوشی ۱۵.۶ میلیون دستگاه به 
ارزش ۲.۴۷ میلیارد دلار بوده است. از گوشی های وارداتی 
پارسال،  بیش از ۱۴.۶ میلیون دستگاه زیر ۳۰۰ یورو ارزش 
داشته و سهم تامین بازار آنها حدود ۹۶ درصد است.از این 
تعداد ۹.۸ میلیون دســتگاه مربوط به گوشی های با ارزش 
کمتر از ۱۵۰ یورو اســت که ســهم آنها از تامین بازار ۶۳ 
درصــد و ارزش واردات این قبیل گوشــی ها حدود ۸۲۰ 
میلیون یورو بــوده که در مجموع ۳۳ درصد ارزش واردات 

گوشی در سال گذشته را در برمی گیرد.

آلودگی محصولات کشاورزی؛ تبلیغات منفی دشمنان یا ناتوانی مسئولان؟!
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لیست یک میلیون و ۱۷۰ هزار خانه خالی به سازمان امور مالیاتی رفت

اولویت گرفتن مالیات از خانه های خالی بانک ها و شرکت های بزرگ 

سهم لوکس ها از بازار و ارز موبایل

جنجال واردات گوشی های بالای ۶۰۰ دلار

خودرو

توســعه و پیشــرفت در دنیای امروز همچون دنیای فن 
آوری ها هر روز  پیچیده تر می شــود. فضایی که رقابت را 
سخت تر می کند. پیشرفت در دنیای امروز راهی است که 
فقط با مبانی اصولی و روش های استاندارد شکل گرفته و 
می توان از آن عبور کرد. متاسفانه عدم توانایی کافی برای 
حرکت در این مســیر رقابت ناسالمی را به وجود می آورد. 
آنجا که عقب ماندگان با توســل به روش های غیر اخلاقی 
و غیر اصولی قصد دارند مانع حرکت شوند اما این حرکت 
برای آنها که بزرگ هســتند و بزرگــی می کنند کوچک 
است و مانع نیست.شــرکت کروز هم به عنوان بزرگترین 
و پیشــرفته ترین قطعه ساز خاورمیانه در مسیر پیشرفت 
یکی از بزرگان اســت که بدون توجه به ســنگ اندازی و 
موانع، با ذهن توســعه و خدمت به مردم در این مسیر گام 
بر می دارد.حمید کشاورز موسس و سهامدار شرکت صنایع 
تولیدی کروز می گوید این شرکت با قدمتی چهل ساله در 
چارچوب اصول و اســتاندار های کشور بزرگترین و موفق 
ترین قطعه ســاز کشور شده است.حمید کشاورز در پاسخ 
به سوال اینکه چرا باید صنعت خودرو داشته باشیم، گفت: 
برای داشــتن این صنعت در کشور نیاز است که جمعیت 
زیاد باشــد، وسعت سرزمین مناسب باشد و موانع طبیعی 
زیاد نباشــد. با توجه به دارا بودن شــرایط و ارزانی نسبی 
ســوخت در کشورمان دارای یک برتری نسبی برای تولید 
و حتی صادرات خودرو هســتیم. اگر امروز مصرف کننده، 
سهامدار و دولت ناراضی هستند این نشان می دهد که در 
اداره این صنعت اشتباه می کنیم نه در داشتن آن.کشاورز 
در واکنش به حرف و حدیث های منتشر شده علیه شرکت 
کروز اظهار کرد: این حرف ها که سراســر دروغ است یک 
عامل اصلی دارد؛ کروز در این چهل سال بسیار موفق، سالم 
و با استانداردهای کشــور عمل کرده و پیش رفته و برای 
کسانی که بخیل هستند ایجاد مشکل کرده است. این افراد 
با ایجاد رســانه های جدید و فضای مجازی اتهاماتی وارد 
کردند؛ حرف و صحبت پشت سر ما، حرف و صحبتی است 
که پشت هر کسی که کار بزرگی انجام داده می تواند باشد. 

کــروز اکنون بدهی عقب افتاده بانکــی و ارزی ندارد و در 
پرداخت مالیات و سهم بیمه همیشه جزء بهترین شرکت ها 
بوده اســت.وی ادامه داد: کروز به عنوان چهلمین شرکت 
کشور، سال گذشــته با حدود پانصد میلیون دلار فروش، 
در اســتانداردهای جهانی یک شــرکت کوچک محسوب 
می شود. اگر نتوانیم در کشور بیست تا سی شرکت بسیار 
بزرگ داشــته باشــیم، اقتصاد ما محکوم به نابودی است. 
مراودات دو شرکت خصوصی بر مبنای منفعت است و دوام 
دارد.کشــاورز با اشاره به اینکه رشد، اساس اقتصاد کنونی 
بازار جهانی اســت که به طرف زنجیــره بالا یا پایین طی 
می شود، گفت: اساس اقتصاد جنگیدن، جلورفتن و بزرگ 
شدن است. تمایل به بزرگ شدن اقتصاد خودمان داریم و 
توانستیم در این سی سال صنعت خودرو این موفقیت رو 
به دســت آوریم.موسس و سهامدار شرکت کروز گفت: در 
دنیای اقتصادی امروز یک رقابت بی رحمانه بین شرکت ها 
وجود دارد. برای مثال شرکت سامسونگ علاقه ای به وجود 
شرکت اپل ندارد و بالعکس، در همین راستا دزدی صنعتی 
همدیگــر را می کنند و بر علیه هم اعلام جرم می کنند. ما 
مثل هر شرکت ایرانی قصد بزرگ شدن داریم ولی به هیچ 
عنوان این به معنای نابود کردن رقبا یا در انحصار گرفتن 

کل زنجیره نیست.
کشــاورز در خصوص اینکه اگر یک شــرکت قطعه سازی 
مالک یک شــرکت خودروسازی شــود همه قطعات را به 
انحصار می گیرد، اظهار کرد: در بسیاری از شرکت های دنیا 
قطعه ســازان یکی از سهامداران شرکت های خودروسازی 
هستند. هر شــخص می تواند در صنایع مختلفی سرمایه 
گذاری کند و ما در شــرکت کروز ســهمی از ایران خودرو 
نداریم و آن در شــرکت دیگری است که متعلق به ماست. 
مطابق ماده ۱۲۹ قانون تجارت اگر در شــرکتی عضوهای 
مشــترک هیئت مدیره یا منافع مشــترکی داشته باشید، 

اعضای مشترک فاقد حق رأی هستند.
 ورود ما به ایران خودرو جهت امید به اصلاح بود و در نظر 
داشتیم مانند گروه بهمن کمک کنیم تا این شرکت رضایت 

صنعت و مشــتریان را بدســت آورد.موســس و سهامدار 
شــرکت کروز همچنین در پاســخ به شائبه هایی در مورد 
کسب رانتی دولتی توسط این مجموعه گفت: در سال۶۰ 
با ده هزار تومان وارد این صنعت شــدیم. هیچ ارتباطی با 
دولت نداشتیم و یک روز هم حقوق بگیر دولت نبودیم، یک 
فاصله معنادار با دســتگاه سیاسی گرفتیم و هرآن چه در 
اختیار صنایع بوده ما هم گرفتیم. ما اصولا صنعتگر هستیم 
و هر آنچه بدست آوردیم در کروز سرمایه گذاری کرده ایم 
و اعتقاد داریم با ایجاد صنعت قوی و شــرکت های بزرگ 
اقتصاد کشور جان می گیرد.کشاورز در مورد دلایل خرید 
سهام شــرکت های خودروساز توســط کروز تصریح کرد: 
روزی را پیش بینی کردیم که با اداره دولتی خودروسازها 
مثل همه دولت ها در دنیا، صنعت خودرو به ورشکستگی 
خواهد رســید. اگر بخش خصوصی بتواند یک صدایی در 
هیئت مدیره یک خودروساز بزرگ داشته باشد، این فرآیند 
را بلعکس یا متوقف می کند و با این انگیزه شروع به خرید 
ســهام ایران خودرو کردیم و کماکان همان یک عضو غیر 
موظف از پنج عضو را داریم، یعنــی در اداره ایران خودرو 
هیچ نقشی نداریم.کشاورز در پاســخ به این سوال که آیا 
خودروســاز ما می تواند خودرو با کیفیت تری تولید کند، 
گفت: بله ولی با گرایش دولتی و دولتی فکر کردن نمی توان 

به سه ذینفع مصرف کننده، سهامدار و دولت پاسخ داد.
وی در مــورد انباشــت خودرو در کــف کارخانه به دلیل 
کســری قطعه بیان کرد: در دوره اول تحریم ها شــرکت 
پژو که بزرگتریــن تأمین کننده قطعات ایران خودرو بود، 
ارسال قطعات خود را متوقف کرد و برای خروج از بحران، 
با همت واحد R&D شــرکت کروز قطعات اســتراتژیک 
در چهار ماه تولید انبوه شــد و پژویی تولید شــد که یک 
یورو هم قطعات وارداتی نداشت. در این کار ما نقش اصلی 
داشتیم و افتخار می کنیم و هم اکنون هر چه که نیاز باشد 
با پژوهش در داخلی ســازی پیشتاز هستیم و با دارا بودن 
بزرگترین مرکز تحقیقات در صنعت قطعه سازی، بیش از 
۲۵۰ نفر از نخبگان کشور در آن مشغول به کار هستند و 

با دانشگاه های معتبر کشور پروژه های بزرگی در حال اجرا 
داریم؛ حتی در دانشگاه ها مراکز تحقیق برای دانشجویان 
ایجاد کردیم. ما باورمان این اســت که می توان با نخبگان 
کشور صنعتی شد و برترین تکنولوژی ها روز دنیا را بدست 
آورد.کشاورز درباره مطالبات کروز از خودروسازان توضیح 
داد: بیش از شــش هزار و هفتصد میلیارد تومان در قبال 
تحویل قطعه به خودروســازان طلــب داریم که مطابق با 
قراردادهای فی مابین این رقم باید یک ســوم باشــد ولی 
قادر به پرداخت نیســتند.وی در مورد دلیل این بدهکاری 
گفت: با شروع تحریم ها صنعت خودرو در فشار بزرگی قرار 
گرفت و با افزایش قیمت ارز و مواد اولیه ناشی از آن باعث 
شد که خودروســازان و قطعه سازان در فشار بزرگ مالی 
قرار بگیرند و قیمت گذاری دســتوری نادرست خودروها 
نیز به این موضوع دامن زد.حمید کشاورز در پایان با اشاره 
به مشکلات پیش رو و موانع تولید داخلی گفت: در کشور 
نگاه مقام معظم رهبری بر تولید و توانمندی آن است و ما 
هم به عنوان سربازان صنعت کشور از هیچ کوششی در این 
راه دریغ نخواهیم کرد. هرچند در این راه با حســادت ها و 
بدخواهانی که اصولا با توسعه صنعت در کشور مخالفند، ما 
را در امان نمی گذارند و ســعی می کنند با تهمت و افترا ما 
را دلسرد کنند.اساس کار خود را بر توسعه نهادیم و خود را 
موظف به حفظ اشتغال ۲۱ هزار نفر کارگر زنجیره تامین 
و خانواده آن ها که حدود۱۰۰هزار نفر هســتند می دانیم و 
در این راه همانطور که تا به حال همه مشکلات را به جان 
خریدیم ادامه خواهیم داد چون ایران ما و کشور ما مستعد 
صنعتی شدن و جایگاه مناسبی در صنعت  جهان می دانیم.

موسس و سهامدار کروز از رقابت بی رحمانه شرکت ها سخن گفت


